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خبراخبار

درخشش Inside Out ۲ در گیشه:
شکستن رکورد افتتاحیه جهانی برای 

انیمیشن ها

انیمیشن »Inside Out ۲« با فروش جهانی 
۲۹۵ میلیون دلار )۲۳۲.۶ میلیون پوند( در آخر 
هفته گذشته، رکورد افتتاحیه جهانی را برای یک 

انیمیشن شکست.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، شرکت دیزنی، 
کمپانی مادر پیکسار، اعلام کرد این انیمیشن 
افتتاحیه جهانی برای یک  بهترین آمار فروش 
انیمیشن در تمام دوران را به دست آورده است.
فروش بلیت در آمریکای شمالی به حدود ۱۵۵ 
میلیون دلار رسید و »تلماسه: بخش ۲« را که 
تاکنون پرفروش ترین آخر هفته افتتاحیه امسال 

را داشت، کنار زد.
برای سینماها محسوب  بزرگی  این موفقیت 
می شود که امسال شاهد فروش ضعیف برخی 

فیلم های جدید بوده اند.
 »۲  Inside Out« هفته  آخر  اولین  فروش 
بسیار قوی تر از فیلم اول بود که در آخر هفته 
افتتاحیه خود ۹۰ میلیون دلار فروش داشت و در 
نهایت به فروش جهانی ۸۵۸ میلیون دلار رسید.
کمپانی  برتر  افتتاحیه  دومین  انیمیشن  این 
پیکسار در بازار آمریکای شمالی، درست بعد از 

»Incredibles ۲« محصول سال ۲۰۱۸ است.
افتتاحیه،  هفته  آخر  باورنکردنی  موفقیت 
پس از عملکرد ضعیف برخی از اکران های اخیر 
به  تقویت کننده ای  استودیو  این  برای  پیکسار، 

حساب می آید.
»Inside Out ۲« اولین دنباله برای انیمیشن 
موفق برنده جایزه اسکار در سال ۲۰۱۵ است که 
بر روی احساسات دختری به نام رایلی تمرکز 

داشت.
در حالی که در انیمیشن اول روی احساساتی 
شده  تمرکز  عصبانیت  و  ترس  شادی،  مانند 
بود، قسمت جدید به مسائلی مانند حسادت و 

اضطراب می پردازد.
نقطه   »۲  Inside Out« افتتاحیه  موفقیت 
مثبتی در شروع نه چندان قدرتمند تابستان برای 

کمپانی های فیلمسازی است.
سینما  بلیت  سالانه  فروش  از  بزرگی  بخش 
ابتدای  تا  مه  ماه  هفته  آخر  اولین  از  معمولاً 

سپتامبر اتفاق می افتد.
و  بازیگران  اعتصاب های  حال،  این  با 
شد  باعث  گذشته  سال  در  فیلمنامه نویسان 
فیلم های کمتری برای اکران در سال جاری آماده 

شوند.
با  رقابت  به  مجبور  همچنین  صنعت  این 
جذب  و  محتوا  برای  استریم  سرویس های 

مخاطب بوده است.
طبق گفته ی شرکت تحقیقات بازار رسانه ای 
کام اسکور، تعداد بلیت های فروخته شده سینما 
جاری،  سال  در  تاکنون  شمالی  آمریکای  در 
تقریباً نسبت به مدت مشابه سال ۲۰۲۳، یک 

چهارم کاهش داشته است.

خروج از منا کلید خورد
از  از تخلیه منا  رئیس سازمان حج و زیارت 
حضور زائران ایرانی و بازگشت آنها به مکه در 

روز سه شنبه خبر داد.
مدیر  ـ  رضایی  غلامرضا  ایسنا،  گزارش  به 
عملیات حج ۱۴۰۳ ـ گفت: بیش از ۸۷ هزار زائر 
ایرانی سه شنبه )۲۹ خردادماه( پس از سه روز 
بیتوته در سرزمین منا و انجام رمی جمرات سه 

گانه از منا خارج و عازم مکه می شوند.
از صبح  افزود:  زیارت  و  معاون سازمان حج 
سه شنبه ۱۲ ذی الحجه به وقت عربستان، حجاج 
ایرانی اعمال سومین روز حضور در منا و رمی 
دستگاه  با حدود ۴۰۰  و  داده  انجام  را  جمرات 
او،  گفته  به  می شوند.  خارج  منا  از  اتوبوس 
براساس هماهنگی های انجام شده، اتوبوس ها 
از ظهر سه شنبه در نزدیکی خیمه کاروان های 
انتقال  و  نقل  کار  و  می شوند  مستقر  ایرانی 
زائران از بعدازظهر انجام می شود. رضایی افزود: 
عملیات انتقال زائران توسط حمل و نقل ترددی 
نیمه شب  آن  اول  مرحله  که  دارد  مرحله  دو 
دوشنبه برای ۱۸ هزار نفر از معذورین انجام شد 
و مرحله دوم از بعدازظهر امروز )سه شنبه ۲۹ 
خردادماه( است و قبل از آن هم وسایل حجاج با 

کامیون به هتل ها ارسال شد.

 ادامه روند سینماسازی در شهرهای 
کم برخوردار

به  سینمایی  زیرساخت  توسعه  و  سینماسازی 
همت سازمان سینمایی کشور ادامه دارد.

به گزارش ایلنا به نقل از اداره کل روابط عمومی 
سازمان سینمایی، در ادامه رویکرد حمایتی سازمان 
استان  در  راسک  و  نیک شهر  سینمایی شهرهای 
سیستانو بلوچستان، شهر بوانات در استان فارس، 
شهرهای میناب و حاجی آباد در استان هرمزگان و 
شهر تربت جام از خراسان رضوی صاحب سینما 

می شوند.
تجهیز و آماده سازی تنها سینمای شهر راسک در 

سیستان و بلوچستان
با ظرفیت  نمایش  تنها سالن  راسک،  سینمای 
بلوچستان  و  سیستان  استان  در  صندلی   ۲۷۰
است که به همت سینماشهر به سیستم نمایش، 
 ۴K سیستم صوت دیجیتال، ویدیو پرژکتور لیزری
و سرور سینمایی مجهز شد. این اقدام در راستای 
ارتقای  منظور  به  سینمایی  سازمان  هدف گذاری 
زیرساخت  توسعه  و  فیلم  نمایش  ظرفیت های 
جهت  در  و  سینما  فاقد  شهرهای  در  سینمایی 
خدمت رسانی به مردم محروم صورت گرفته و به 
زودی افتتاح خواهد شد. این سینما در مرحله اخذ 
مجوز سمفا برای اضافه شدن به ناوگان سینمایی 
در  آن  مالکیت  حاضر  درحال  و  دارد  قرار  کشور 

اختیار بهره بردار خصوصی است.
با جمعیت ۱۱۰ هزارنفری در  شهرستان راسک 
جنوبی ترین شهرستان استان سیستان و بلوچستان 
مرز  با  و شرق  چابهار  بندر  با  از غرب  که  است 
که  است  حالی  در  این  است  همجوار  پاکستان 
پیش از افتتاح این سینما، مردم این منطقه برای 
تماشای فیلم در سینما ۴۰۰ کیلومتر تا زاهدان را 

طی کرده اند.
تجهیز سالن آمفی تئاتر نیکشهر در سیستان و 

بلوچستان
سینمایی  سازمان  حمایتی  اقدامات  ادامه  در 
از طریق موسسه سینماشهر سالن آمفی  کشور 
تئاتر مجتمع فرهنگی شهرستان نیکشهر واقع در 
استان سیستان و بلوچستان نیز، تجهیز و به روز 
شد. این سالن با ظرفیت ۲۵۲ صندلی تنها سینمای 
این شهر است و در مرکز شهر و در مجاورت اداره 
این  دارد.  قرار  نیکشهر  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 
مجموعه دارای یک پلاتو ۴۰ نفره و فعال است. 
شهرستان نیکشهر در مجاورت منطقه آزاد چابهار 
قرار دارد و جمعیت آن به ۳۵ هزار نفر می رسد. 
برای  نیکشهر  مردم  سینما  این  افتتاح  از  پیش 
تماشای فیلم به سینما سیار در این منطقه مراجعه 

می کردند.
سالن سینمای شهر بوانات فارس تجهیز شد

»بوانات«  نفری  هزار   ۵۰ شهر  سینمای  تنها 
توسط  اخیر  ماهه  سه  طی  نیز،  فارس  استان 
موسسه سینماشهر به سیستم صوت و تصویر و 
پرده نمایش مجهز شد. سالن سینمای »پرنیان« 
افتتاح  زودی  به  فارس  استان  بوانات  شهرستان 

می شود.
این سالن با ظرفیت ۳۱۴ نفر تنها سینمای این 
شهر است؛ مالکیت این سالن اداره فرهنگ و ارشاد 
بهره بردار خصوصی  دارای  و  بوده  این شهرستان 
است. پیش از این مردم شهر بوانات برای تماشای 
فیلم های اکران شده به شهرهای مجاور یا شیراز 

می رفتند که تا این شهر سه ساعت فاصله دارد.
تکمیل مراحل تجهیز سینماهای شهرهای میناب و 

حاجی آباد استان هرمزگان
استان  حاجی آباد  و  میناب  شهرهای  سینمای 
هرمزگان پس از تجهیز شد و به زودی بازگشایی 

می شوند.
سالن سینما »فرهنگ« شهر میناب با ظرفیت 
۱۴۹ نفر با به روز شدن تجهیزاتی مانند صوت و 
توسط  نمایش  پرده  و  پروژکتور  ویدئو  تصویر، 
موسسه سینماشهر فعالیت خود را از سر می گیرد. 
سالن  استان،  همین  در  که  است  حالی  در  این 
سینما »خلیج فارس« شهر حاجی آباد این استان 
نیز، با ظرفیت ۳۰۰ صندلی پس از تجهیز در شرف 

بهره برداری است.
تماشای  برای  دو شهر  این  اهالی  این  از  پیش 
فیلم های سینمایی باید به بندرعباس مرکز استان 
مراجعه می کردند. هر دو سالنی که به روز شده، 
به سیستم سمفا )سامانه مدیریت فروش و اکران( 

متصل است و به زودی بازگشایی می شوند.
سالن سینما وحدت تربت جام تجهیز شد

سالن سینما و آمفی تئاتر شهر تربت جام خراسان 
رضوی توسط موسسه سینماشهر تجهیز و به روز 
شد و به زودی افتتاح می شود. این سالن با ظرفیت 
۲۴۰ صندلی در طبقه همکف و ۲۲ صندلی در بالکن 
تنها سینمای این شهر است و تاکنون اکران عمومی 
به شهرداری  مالکیت آن مربوط  و  نداشته است 
است. جمعیت شهر تربت جام بیش از ۱۴۰ هزار 
نفر است؛ این سالن به عنوان تنها سالن سینمای 
شهر در سال ۱۳۹۵ افتتاح شد. نزدیک ترین سینما 

به این شهر در شهر مشهد است.

با  جمهوری  ریاست  نامزدهای  مناظره  اولین 
قبل شب  به دوره های  تغییراتی ساختاری نسبت 
گذشته ۲۸ خرداد روی آنتن رفت که اگرچه برخی 
معتقد بودند تمهیداتی برای جذابیت مناظره ها در 
نظر گرفته نشده بود اما اولین مناظره در کنار برخی 
کنایه ها و جدل های کلامی نامزدها از تخریب ها و 

افشاگری های دوره های پیش به دور بود.
به گزارش مهر؛ اولین مناظره با رویکرد اقتصادی 
روی  داریم  مروری  گزارش  این  در  که  رفت  پیش 
برگزاری این مناظره به مثابه یک برنامه تلویزیونی 
نامزدها که امری تخصصی  و نه محتوای سخنان 
می تواند  که  مناظره هایی  است.  دیگر  حوزه ای  در 
و  باشد  مخاطب  جذب  در  سازمان  برنده  برگ 
مردم  مشارکت  در  هم  آن،  کارگردانی  و  طراحی 
مناسب  فرد  انتخاب  هم  و  رأی  صندوق های  پای 
تعیین کننده است. با این حال اولین قسمت از این 
مناظره ها کمتر توانست جذابیت یک برنامه رسانه ای 
را به تصویر بکشد و مخاطب را برای تماشای مناظره 

بعدی به شوق وادارد.
افتتاحیه مناظره؛ ورود نامزدها با خودروهای مورد 

علاقه
شبکه یک با پایان پخش فیلم سینمایی عصرگاهی، 
ویژه برنامه ای را با اجرای مجید یراقبافان و همچنین 
احمد اکبرنژاد و حسن صلح جو روی آنتن برد. این 
برنامه دقایقی قبل از ساعت ۱۸ شروع شد و با ورود 
اولین نامزد ریاست جمهوری به اطلاع رسانی در این 

باره پرداخت.
جمهوری  ریاست  نامزدهای  از  استقبال  آئین 
امسال به شکل منجسم تر و سامان یافته تری از 
طرف سازمان صداوسیما انجام و تلاش شد که برای 
خود نامزدها هم با شکوه تر باشد. به همین دلیل 
هر یک از نامزدها با مارش یگان تشریفات ارتش 
الله« مصطفی  فیلم »محمد رسول  با موسیقی  و 
در  نامزد  هر  می گرفت.  قرار  استقبال  مورد  عقاد 
ابتدای ورودش به صداوسیما برای ادای احترام به 
مقام شهدای گمنام و گلباران مقبره آنها در نزدیکی 
مسجد بلال می رفت که حسین قرایی مدیرکل روابط 
عمومی سازمان صداوسیما یکی یکی آن ها را همراهی 

می کرد.
از  خبری  امسال  که  بود  این  توجه  جالب  نکته 
از  یک  هر  و  نبود  سازمان  تشریفاتی  خودروهای 
با خودرویی که می خواستند  نامزدها به میل خود 
مثل  برخی  خودروی  رو  همین  از  می شدند.  وارد 
مورد  زاکانی  برقی  و خودروی  جلیلی  تیبای سعید 
توجه رسانه های مجازی قرار گرفت. برخی هم تلاش 
کرده بودند همراه خود را ویژه تر انتخاب کنند مثل 
محمدباقر قالیباف که با نوه خود به سازمان آمده بود.

حضور نامزدها در سازمان و ورود و همراهی شأن 
نوعی یک دستی  تا  اعلام می شد  یراقبافان  توسط 
وجود  مجری  توسط  معرفی ها  و  روایت  در  حتی 
داشته باشد. صلح جو در بخشی از این برنامه اعلام 
به سازمان هم  نامزدها  ترتیب ورود  کرد که حتی 

براساس قرعه کشی انجام شده است.
مجریان، چند باری هم از تلویزیون و برنامه های 
تبلیغاتی نامزدها گفتند و اینکه چطور صداوسیما 
پای کار آمده و حتی باعث شده که بخش زیادی 
از تبلیغات کاغذی و محیطی نامزدها حذف شده و 
صرفه جویی شود؛ نکته ای که اگرچه درست است 
اما خوش تر است که این تعاریف از زبان اهالی و 

منتقدان و چهره هایی غیر از صداوسیما باشد.
آئین قرعه کشی؛ از شماره بندی تا نماز جماعت

مشایعت برای آئین قرعه کشی هم توسط سیدتقی 
سهرابی معاون حقوقی و امور مجلس صداوسیما 
انجام می شد که نامزدها را به ساختمان معاونت 
سیما می برد که البته با توییتی که زاکانی همان عصر 
منتشر کرد تا از تاکسی اینترنتی کرایه ای خبر دهد 
تصویر خودش و سهرابی را گذاشته بود و خیلی ها 
تصور کردند سهرابی همان آقا محسن راننده تاکسی 

برقی است.
نامزدها امسال در مقایسه با دوره های قبل با نظم 
بیشتری به ساختمان معاونت سیما رسیدند. هر یک 
در صندلی های خود قرار گرفتند و با حضور همه آنها، 
پیمان جبلی رئیس سازمان به استقبالشان رفت. بعد 
از سخنرانی او و نماینده کمیسیون بررسی تبلیغات، 
آئین قرعه کشی توسط قرایی انجام شد. همزمان با 
خواندن نام امیرحسین قاضی زاده هاشمی، او از جا 
افتادن »سید« در نامش گفت که بعد از آن در همه 

جا اسم او با سید همراه شد.
با پایان این آئین قرار شد آماده سازی نهایی انجام 
از نماز مغرب، مناظره در ساعت ۲۰  تا بعد  شود 
آغاز شود. نامزدها نماز جماعت را هم به اتفاق هم 
پیمان جبلی رئیس  خواندند و تصاویر آن را بعداً 

صداوسیما در صفحه مجازی خود منتشر کرد.
این مناظره با تأخیری چند دقیقه ای ساعت ۲۰:۱۸ 
آغاز شد که همین میزان از تأخیر هم برای مخاطب 
میلیونی این برنامه زیاد محسوب می شد. به ویژه که 

توضیح کاملی هم از طرف مجریان برای مخاطب ارائه 
نشد که دلیل این تأخیر چیست.

مناظره  از  پیش  برنامه  ویژه  در  مجریان  حضور 
بیشتر توضیح اتفاقاتی بود که خود مخاطب روی 
نداشت. سه  دیگری  افزوده  ارزش  و  می دید  آنتن 
مجری مسلط، باسابقه و حرفه ای برای این رویداد 
انتخاب شده بودند که می توانست حضورشان با ارائه 
برنامه ریزی شده تری همراه باشد چون  محتوای 

حتماً مخاطب از این چهره ها انتظار بیشتری دارد.
شروع مناظره؛ میکروفن ها قطع نمی شود!

برنامه، مهدی خسروی درحالی که روی  آغاز  با 
برنامه  مخاطبان  به  بود  گرفته  قرار  خود  صندلی 
شبکه یک و دیگر شبکه ها سلام کرد و خبر داد که 
برنامه از شبکه سلامت با رابط ناشنوایان، از پرس تی 
وی به زبان انگلیسی و العالم به زبان عربی پخش 
می شود. او در توضیحاتی بیان کرد که برخلاف ادوار 
گذشته برای طرح پرسش، قرعه کشی نمی شود و 
نامزدها  شده  تعیین  شماره های  براساس  سوال ها 

پیش می رود.
از این گفت که در این دوره  خسروی همچنین 
نامزدها  از  و  ندارد  وجود  میکروفن  قطع  بر  بنایی 
برای همکاری در رعایت زمان، خواهش کرد. پایان 
بخش جملات خسروی خطاب به نامزدها هم رعایت 
زبان فارسی و کمک به اعتلای آن بود که به عنوان 
یک نکته ویژه مورد توجه برخی واکنش های فضای 
مجازی قرار گرفت. سخنان خسروی مختصر و موجز 
مطرح شد تا زودتر وارد شروع برنامه شود و بعد از 
آن با پخش سرود جمهوری اسلامی ایران و قرائت 

آیات قرآن برنامه به شکل جدی تر آغاز شد.
طراحی دکور برنامه؛ از مقایسه با محفل تا نبود 

المانی از ایران
از  دور  به  بود  شده  تلاش  برنامه  دکور  طراحی 
چنینی  این  برنامه های  خشک  و  رسمی  دکورهای 
باشد.  متفاوت  هم  قبلی  مناظره های  با  و  باشد 
چیدمان صندلی نامزدها از این حیث در نیم حلقه ای 
نزدیک به هم چیده شده بود. و در بک گراند صحنه 
نمایی از شهر مشخص بود. شهری که نه المانی از 
ایران داشت که به عنوان یک بک گراند کشوری دیده 
شود و نه مؤلفه ای از شهر تهران مثل برج میلاد در 
آن به چشم می خورد و صرفاً چراغانی های یک شهر 
دیده می شد که می توانست هر نقطه ای از جهان 

تصور شود.
این میان فاصله زیاد صندلی نامزدها با مجری هم 
خیلی به چشم آمد و وقتی دوربین از زاویه مجری 
نامزدها را نشان داد این فاصله عجیب و بسیار دور 
بود و اصلاً وسعت صحنه با این فاصله در جایی که 
نیاز به تصویر کشیدن المان یا مؤلفه دیگری نبود 
بیهوده به نظر می رسید. برخی هم در فضای مجازی 
به نامناسب بودن صندلی نامزدها اشاره می کردند 
که گویی با نوعی سختی باید برگه های خود را در 
اطرافشان نگه می داشتند و جلویشان میزی نبود که 
بتوانند با راحتی بیشتری نوشته ها را مقابلشان قرار 
دهند. کاربران فضای مجازی به شوخی از استرس 
نوشته  نامزدها هم  برگه های  فروریختن  برای  خود 

بودند.
که  قهوه ای  رنگ  با  گراند  بک  پنجره های  المان 
فضایی مذهبی را تداعی می کرد باعث شد برخی در 

فضای مجازی از دکور »محفل« یاد کنند که اتفاقاً 
امیرحسین میرطالب طراح دکور این برنامه طراحی 
دکور »محفل« را هم بر عهده داشته است و این 
نزدیکی خروجی کار با همان سبک و معماری اتفاق 

دور و بعیدی نیست.
نور آبی مایل به تیره کف زمین هم چشم مخاطب 
را می زد و بهتر بود از رنگ های روشن تری بهره گرفته 
کاربلد  طراحان  از  میرطالب  حال  این  با  می شد. 
دکور است که این سال ها دکور و صحنه برنامه های 

مختلفی را هم طراحی و تولید کرده است.
طرح سوال از نامزدها؛ طولانی یا کارشناسی؟

قبل  دوره های  با  دوره  این  اساسی  تفاوت  یک 
در نحوه پرسش از نامزدها بود که تلاش شد این 
تخصصی  و  کارشناسی شده  به صورت  پرسش ها 
مطرح شود. اما نکته اینجا بود که تعداد زیادی سوال 
تخصصی و عمقی و مفصل که پاسخ های گزینه ای 
کوتاه هم ندارد در دور اول و یک باره مطرح شد. 
حتی اگر سوالات تمام و کمال هم به نامزدها داده 
شده باشد باز هم این مدل از سوال نمی توانست در 
حافظه مخاطب عادی تلویزیون باقی بماند و البته که 
خود نامزدها هم در دور اول بیشتر و به طور عمده 
ترجیح دادند که با سخنان مکتوب و برنامه ریزی 
شده خود مناظره را آغاز کنند و تنها یک یا دو تن 
براساس سوال های ویدئویی مطرح شده پیش رفتند!
مدل پاسخگویی نامزدها به سوال ها باعث شد بعد 
بگیرند.  بازه زمانی چهار دقیقه ای تذکر هم  از دو 
یعنی نامزدها که باید ابتدا در ۴ دقیقه اول به سوال 
پاسخ می گفتند و در ۴ دقیقه دوم نظر دیگری را 
نقد می کردند کمتر براساس طراحی پیش بینی شده 
برنامه حرکت کردند. در همین راستا نیز خسروی 
مجری مناظره ها از نامزدها درخواست کرد که از کلی 
گویی بپرهیزند. او برای این طرح تذکر هم به سخنان 

ناظران و اعضای کمیسیون تبلیغات ارجاع داد.
نقش مجری؛ مؤثر و تعیین کننده یا؟

از  یکی  قبل،  روزهای  همه  در  که  اگرچه 
کنجکاوی های مخاطب تعیین مجری مناظره ها بود 
با این حال روند مناظره ها در دوره های قبل نشان 
داده است که مجری در این برنامه نمی تواند نقش 
چندان پیش برنده ای داشته باشد. بازی او در میدان 
مشخصی از اختیارات صورت می گیرد و به اندازه یک 
برنامه مجری محور تعیین کننده نیست. این برنامه 
هم نقش مجری در همین حد بود و بیشتر مثل 
گوینده های میان برنامه در دهه ۶۰ می توانست اعلام 
کند که در مرحله بعد یا دور بعد با چه اتفاقی مواجه 
خواهیم بود. با این حال خسروی در همان فضایی که 
در محدوده اختیاراتش بود با روی گشاده ظاهر شد.

در این دوره از مناظره ها با قرار دادن ثانیه شمار 
روی میز مجری اعلام پایان یافتن زمان برای صحبت 
نامزدها هم به مجری سپرده شده بود که ۱ دقیقه 
را  نامزدها  وقت  پایانی  ثانیه  و ۳۰  پایان  به  مانده 
وقت  پایان  با  هم  درنهایت  می کرد.  اعلام  آنها  به 
هر نامزد از آنها تشکر می کرد. تقریباً همه نامزدها 
براساس همان زمان اختصاص داده شده پیش رفتند 
و با اعلام پایان توسط مجری تا سه یا چهار ثانیه 

بعدی سخن خود را به نقطه می رساندند.
شاید بهتر بود نمایشگر دقیق تری برای نامزدها 
در استودیو فراهم می شد که خودشان هم زمان را 

ببینند و مخاطب استرس نگیرد که با اعلام زمان از 
طرف مجری تمرکزشان از بین می رود یا خیر. به ویژه 
که ثانیه شمار برنامه هم چند باری زودتر از سخنان 
نامزدها شروع شد و باعث شد قالیباف و زاکانی گلایه 

کنند.
نقش دوربین؛ هیجان افزایی یا حوصله سر بر؟

دوربین و سوئیچ کردن های دوربین در برنامه های 
این  از  برانگیز  مناقشه  وگوهای  گفت  و  ترکیبی 
داشته  مهمی  نقش  می تواند  مناظره ها  و  جنس 
باشد. دوربین است که می تواند به صحنه حس و 
حال و پویایی دهد. بخش مهمی از این پویایی در 
استودیوهای تماشاگرمحور است که دوربین تصویر 
مردم و هیجاناتشان را نشان می دهد. اینجا نقش 
دوربین به لحظه هایی اختصاص دارد که می تواند 
چهره فرد در حال صحبت و واکنش دیگری را به 

صورت همزمان به تصویر بکشد.
در  ابتدا  از همان  را  کادرهای مشخصی  دوربین 
نظر گرفته بود و کمتر واکنش و ری اکشن نامزدها 
تصویر  می داد.  نشان  را  یکدیگر  صحبت های  به 
محمدباقر قالیباف وقتی مصطفی پورمحمدی از حکم 
شهردار شدن او گفت و یا نمایش لبخندهای زاکانی 
وقتی درباره عملکرد یا سخنان او حرفی زده می شد 
حتماً جزو بخش های مهمی از همان تصویری است 
که شب گذشته دیدیم و مخاطب انتظارش را داشت. 
اما گویی کارگردان کمتر سعی داشت این تصاویر را 
به مخاطب نمایش دهد و از نوعی محافظه کاری رنج 
می برد. دوربین در این مناظره سعی کرد برای متهم 
نشدن به جانبداری، بیشتر قاب ها را با تصویری از 
۶ نامزد همراه کند و در مواردی اندک به صورت دو 
قاب از یک نامزد و ری اکشن های نامزد دیگر پیش 

رود.
مناظره های آینده تغییر می کند؟

ساختار مناظره اول باعث شد نقدهایی در فضای 
که  نقدهایی  وارد شود.  آن  به  رسانه ها  و  مجازی 
بیشتر ساختاری و در راستای جذابیت برنامه است. 
مهمترین امتیاز این مناظره را می توان در دوری از 
جانبداری و رعایت کامل حق نامزدها در نظر گرفت 
با این حال همانطور که گفته شد مدل ساختاری 
آنقدر اهمیت دارد که می تواند در مشارکت و تصمیم 
گیری مخاطب برای رأی دادن تأثیرگذار باشد. باید 
دید این نقدها باعث می شود سوالات در هر مرحله 
یا تغییر کند؟.  از پاسخگویی نامزدها، کمتر شود 
حدود ۱۰ سوال در هر مرحله از نامزدها پرسیده شد 
که برخی هم جواب های کلی به سوال ها را نتیجه این 

تعداد از سوال دانستند.
تأخیر در شروع مناظره و همچنین طولانی شدن 
زمان استراحت نامزدها و شروع دوباره برنامه اگرچه 
بعید نیست اما حتماً این میزان از توقف ها و تاخیرها 
از اعتبار برنامه می کاهد. اگر قرار است برنامه ساعت 
۲۰ شروع شود حتماً ۱۸ دقیقه تأخیر مخاطب منتظر 
اگر قرار است ۱۵ دقیقه  یا  را اذیت خواهد کرد و 
استراحت داده شود حتماً این زمان و رسیدن به ۳۰ 
دقیقه باعث می شود مخاطب فکر کند با یک برنامه 
دقیق و منظم و برنامه ریزی شده رو به رو نیست. 
هرچند برای مناظره اول برخی از این اتفاقات قابل 
اغماض است اما باید دید برای مناظره های بعدی چه 

تغییراتی را شاهد خواهیم بود.

مناظره اول چگونه بود؟

از نقش مجری تا گلایه نامزدها و تعدد سوالات
سهم مجری در مناظره دیشب، تعداد زیاد سوالات، مدل صندلی  نامزدها و خروجی مناظره جزو محورهایی بود که در فضای رسمی و مجازی مورد بحث 

قرار گرفت.

نکته حائز 
اهمیت 

در راهبرد 
صداوسیما، 
ایجاد وزن 

نابرابر در این 
برنامه های 
موسوم به 

»میزگرد« است

از همان زمان که بچه بودیم، او »آقای بازیگر« بود؛ هنرمندی بزرگ و به همان 
نسبت مردمی.

آن زمان نمی دانستیم که این »آقای بازیگر« برای به دست آوردن این عنوان چه 
مسیری را طی کرده، پستی و بلندی زیادی را از سر گذرانده و این عنوان قشنگ را 

هرگز آسان به چنگ نیاورده است.
به گزارش ایسنا، فردا، ۳۰ خرداد ماه سالروز تولد عزت الله انتظامی است و به این 
انگیزه، بخشی از خاطرات او را درباره ورودش به دنیای پیش پرده خوانی و بازیگری 
مرور می کنیم. به این امید که الهام بخش باشد برای انبوه نوجوانان و جوانانی که 
شیفته بازیگری هستند تا اجازه ندهند سختی های این راه، مایوس شان کند، تا ببینند 
چگونه نوجوانی مانند او بدون هیچ پشتوانه ای و تنها با اتکا به تلاش خود به چنین 
جایگاهی رسیده است. آنچه پیش رو دارید، بخش هایی است از کتاب »جادوی 
صحنه« که دربردارنده زندگی تئاتری انتظامی در گفتگو با اعظم کیان افراز است و 
از سوی نشر افراز منتشر شده است. »بین دباغ خانه و درخونگاه، مدرسه ای بود که 
عزت الله انتظامی ۶، ۷ ساله را در آن ثبت نام کردند؛ دبستان عنصری. تابستان ها 
کار می کرد مثل خیلی از شاگرد مدرسه ای های آن زمان؛ کارهای موقتی، از شاگرد 
سمساری گرفته تا سلمانی. در خانواده ای مذهبی و پرجمعیت چشم به جهان 
گشوده بود، در تهران و آن طور که در شناسنامه اش درج شده، در سی امین روز 
خرداد سال ۱۳۰۳. پدری داشت که خصلت روستایی و غرور بی حد نظامی گری اش 
را حفظ کرده بود و مادری دلسوز و مهربان که در محل، مکتبخانه ای راه انداخته بود 
و با دریافت اندکی پول، به بچه های محله درس می داد. دوره شش ساله ابتدایی را  

هفت ساله گذراند و بعد به مدرسه صنعتی آلمان ها رفت. چهارده ساله بود، همان 
سال هایی که در محله سنگلج، پارک شهر را می ساختند. در مدرسه صنعتی، رشته 
برق می خواند و کارهای فنی دیگری مثل آهنگری و سوهان کشی را فرا می گرفت تا 
تابستان ها در کارخانه ها کار کند، اما از تماشاخانه »کشور« سردرآورد؛ کوچه برلن، 
خیابان لاله زار، در ازای ماهی ۲۵ تومان کنترلچی شد؛ پولی که هرگز دریافت نکرد اما 

مسیر زندگی را دستخوش تغییری شگرف کرد.
انتظامی از همان پنج شش سالگی در عروسی ها، مجذوب نمایش های روحوضی 
شد. در نوجوانی مشتری پر و پا قرص نمایش های روحوضی بود؛ حاجی بازی ها و 

سیاه بازی ها در قالب قصه های سنتی.
در سینمای سپه برای اولین بار بلیت خرید و نمایش کمدی »خروپف« را با بازی 
حسین خیرخواه ـ که در آن روزها خیلی جوان بود ـ دید. »امیر ارسلان« را هم در 
سینمای سپه دید و بعدها »مشدی عباد« را در تئاتر مرکزی ـ در خیابان فردوسی 

رو به روی سوم اسفند ـ تماشا کرد. در این دو هم حسین خیرخواه بازی می کرد.
در آن سال ها هشت یا نه تئاتر فعال در لاله زار بود؛ تئاتر کشور، تماشاخانه هنر، 
تماشاخانه جامعه باربد، تماشاخانه فرهنگ، تئاتر تابستانی تهران و ... که تماشاگران 

خاص خود را داشتند.
...انتظامی در مدرسه صنعتی با کسانی دوست شد که مسیر زندگی اش را عوض 
کردند؛ حمید قنبری، هوشنگ بهشتی، محمدعلی جعفری، نصرت الله کریمی و تقی 

کهنمویی. انتظامی یک سال از آنان عقب تر بود...
آنها در مدرسه صنعتی نمایش اجرا می کردند. هوشنگ بهشتی، محمد علی 

جعفری، حمید قنبری و نصرت کریمی به هنرستان هنرپیشگی رفتند؛ کاری که 
انتظامی ۲ سال بعد به سراغ آن رفت. او می خواست به هر قیمتی که شده، وارد تئاتر 

شود اما با وجود پدر و مادری متعصب، این کار مشکل بود.
... در کوچه برلن تماشاخانه ای بود به نام تماشاخانه کشور که فقط سالن تابستانی 
او گفتند  به  بود،  اول مدرسه صنعتی  انتظامی شاگرد کلاس  داشت. زمانی که 
تماشاخانه کشور یک کنترلچی می خواهد. او هم رفت و کنترلچی تماشاخانه شد. 
وقتی برای اولین بار پیش پرده خوانی »عباس حکمت شعار« را در جامعه باربد دید، 

از حمید قنبری خواست تا فوت و فن پیش پرده خوانی را به او بیاموزد ...
... در تماشاخانه کشور کسی بود که می دانست این جوانک به پیش پرده خوانی 
علاقه دارد. یک شب قرار بود عده زیادی بیایند برای پیش پرده خوانی امتحان بدهند. 
پرویز خطیبی و مجید محسنی هم از آنها امتحان می گرفتند تا یکی را انتخاب کنند. 
ده دوازده نفری امتحان دادند و تمام. حجب و حیا نمی گذاشت او علاقه اش را به 
شرکت در این امتحان نشان بدهد اما همان کسی که می دانست انتظامیِ جوان به 
پیش پرده خوانی علاقه دارد، او را به خطیبی نشان داد و گفت: »این هم هست!« 
پرویز خطیبی به او نگاه کرد و گفت: »برو بالا ببینم!« انتظامی روی صحنه رفت و 
همان پیش پرده »کارمند دون پایه« عباس حکمت شعار را خواند. هنوز دو بند بیشتر 

از تصنیف را نخوانده بود که خطیبی گفت: »همین خوب است!«
همان شب او را روی صحنه فرستادند. به جای کت و شلوار سبزِ مدرسه صنعتی، 
کت و شلوار و کراوات مرتب تنش کردند. بالا رفت و خواند. روز جمعه بود و سالن 
خیلی شلوغ. وقتی کارش تمام شد، تماشاچیان او را به شدت تشویق کردند. از روی 

صحنه که پایین آمد، حال عجیبی داشت و قبل از آن که به خانه برود، ساعتی در 
کوچه نشست. شب های بعد هم پیش پرده خواند و سعی کرد که هر شب از شب 
قبل بهتر باشد...« و این سرآغاز ورود او به جهان هنر بود. برای اینکه آقای بازیگر 
بشود، مرارت ها کشید،کودتا و تعطیلی و به آتش کشیدن تئاتر سعدی، زندان و 
مهاجرت و همه اینها سختی هایی را پیش روی او قرار داد اما تاب آورد و نومید نشد و 

کوشید و جنگید تا شد همان هنرمندی که همه ما می شناسیم.  

به انگیزه صدسالگی »آقای بازیگر«
وایت کمتر شنیده شده از عزت الله انتظامی یک ر


